
11 چهارشنبه 9 آذر 1401
 شماره  8652

 وزیر ارتباطات به تازگی درحالی 
از ورود به فــاز اجرایی پروژه فیبر 
نوری منازل و کســب وکارها خبر 
داده اســت که در بهمن ماه 1400این پروژه ملی 
کلید خورد. در آن زمان، عیســی زارع پور وعده 
داد که 20میلیون پورت فیبــر نوری تا 1404در 
اختیار کاربران قرار می گیرد. درحالی که تعدادی 
از کارشناسان در همان موقع این عدد را غیرقابل 
تحقق می دانستند، اکنون بررسی های همشهری 
از ســایت iranfttx.ir بیانگر آن اســت که امروز 
و درحالی کــه 10ماه از کلید خــوردن این پروژه 
می گذرد، آمار ارائه شده امیدوارکننده نیست. این 
وب سایت اگرچه 20میلیون پورت مذکور را هدف 
سال 1403اعلام کرده، اما آمار همین سایت نشان 
می دهد که تنها 9درصد از این هدف گذاری محقق 
شــده اســت. با این اوصاف، از آنجا که این پروژه، 
یک پروژه ملی و راهبردی محســوب می شــود، 
همکاری و هماهنگی همه دستگاه ها برای اجرای 
کامل آن ضرورت دارد. مجلس شورای اسلامی در 
اواسط مهرماه با ارائه طرحی تلاش کرد این پروژه 
را به لحاظ مالی، توســعه متــوازن و جلوگیری از 
انحصار فیبر نوری مدیریــت کند. به همین خاطر 
طرح تاسیس صندوق توسعه شــبکه دسترسی 
نهایی اینترنت ثابت مبتنی بر فیبر نوری از سوی 
فراکسیون راهبردی مجلس ارائه شد و در نهایت 
یک فوریت این طرح به تصویب نمایندگان رسید.

 
همکاری 10 اپراتور ثابت و سیار

درحالی که بــا طرح جدید مجلــس امیدواری ها 
برای تحقق 20میلیون پورت فیبر نوری بیشــتر 
شده اســت، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در 
یکی از شبکه های اجتماعی داخلی نوشت: »پروژه 
فیبرنوری منازل و کســب وکارها وارد فاز اجرایی 
شده اســت. این طرح با همکاری 10 اپراتور ثابت 
و سیار در 12استان آغاز شــده و با سرعت پیش 
می رود. با تکمیل آن مردم تفــاوت در کیفیت و 
سرعت دسترسی تکنولوژی فیبرنوری نسبت به 

وضعیت فعلی را تجربه می کنند.«
عیســی زارع پور در کانال خود بــه برنامه دیدار 
هفتگی با نمایندگان مجلس اشــاره کــرده و از 
بررسی وضعیت ارتباطات مناطق حوزه انتخابیه 

آنها سخن گفته است.
او که میزبان 3نماینده از حوزه های ماکو، دورود و 

ازنا و همچنین ایلام بوده است، به صعب العبور بودن 
و بافت کوهستانی بیشتر این مناطق اشاره کرده و 
گفته اســت: طرح تامین ارتباطات این مناطق در 
دست اجراست و ان شــاءالله تا پایان شهریور سال 
آینده، همه روستاهای بالای 20خانوار ایران، تحت 

شبکه ارتباطی پایدار و با کیفیت قرار می گیرند.«
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعــات همچنین در 
دیدار با استاندار فارس با اشــاره به اهمیت پروژه 
فیبرنوری منازل و کســب وکارها، از او خواســت 
همه ظرفیت این استان را برای اجرای این پروژه 

به کار گیرد.
زارع پور در دیدار با محمدهــادی ایمانیه اجرای 
پروژه فیبرنوری منازل و کسب وکارها را بستر رشد 
کشور در آینده دانست و از تامین منابع اجرای این 

پروژه خبر داد.
او با اشاره به اینکه همه ظرفیت های موجود برای 
اجرای این پروژه به کار گرفته  شده است، همکاری 
شهرداری ها و فرمانداری های سراسر کشور برای 
اجرای این پروژه را بســیار مهم و ضروری عنوان 

کرد.
 

طرحی برای توسعه متوازن فیبر نوری
هدف از طرح تاســیس صندوق توســعه شبکه 
دسترســی نهایی اینترنت ثابت مبتنــی بر فیبر 
نوری مدیریــت عادلانه مالی، توســعه عادلانه و 
متوازن شــبکه فیبر نوری، اســتفاده حداکثری 
از ظرفیت های زیرســاختی و جلوگیری از ایجاد 
انحصار در زمینه توســعه فیبر نوری عنوان شده 

است.
به همین منظــور، نمایندگان مجلس شــورای 

اسلامی با بررســی یک فوریتی طرح الحاق یک 
ماده به قانون وظایف و اختیارات وزارت ارتباطات 
و فناوری اطلاعــات که به جمــع آوری متمرکز 
منابع مالی توسعه شبکه فیبر نوری باز می گشت، 

موافقت کردند.
سیدمحمدرضا میرتاج الدینی، نماینده مردم تبریز 
به عنوان نماینده متقاضیان بررسی فوریت طرح با 
اشاره به اینکه این طرح از سوی کمیته ارتباطات 
فراکســیون راهبردی مجلس شورای اسلامی در 
عرض ۶ ماه تهیه شده اســت، تصویب آن را پیام 

خوبی برای مردم دانست.
به گفته او »اکنون اپراتورهای کشــور 2۸ درصد 
سهم امتیاز دارند که باید آن را به دولت پرداخت 
کنند. برخی از اپراتورها نیز 23 درصد باید به دولت 
بپردازند و مخابــرات نیز باید 3درصــد به دولت 
پرداخت کند. هیأت وزیران هم ۸ درصد از ســهم 
امتیاز پرداخت شده از سوی اپراتورها را به خود آنها 
واگذار می کند تا برای توسعه شبکه فیبر نوری در 

آن استفاده کنند«.
میرتاج الدینی با اشاره به اینکه این ۸درصد از سوی 
هیأت وزیران به عنوان منابع مالی در یک صندوق 
متمرکز می شود که زیرنظر سازمان تنظیم مقررات 
و وزارت ارتباطات قرار دارد، گفت: »همه اپراتورها 
و شرکت هایی که می توانند در توسعه فیبر نوری 
نقش داشته باشند می توانند از این اعتبار متمرکز 
استفاده کنند. بدین ترتیب امکان نظارت مجلس 

شورای اسلامی مهیا می شود.«
 

شتابدهی به لاک پشت فیبر نوری
تعدادی از کارشناسان، واگذاری 20میلیون پورت 

فیبر نوری را رؤیایی می دانند. این موضوع از همان 
ابتدا که وزیر ارتباطات وعــده این پروژه بزرگ را 
داد با انتقاداتی همراه بود، امــا آخرین اظهارنظر 
شاید مربوط به معاون فناوری شرکت مخابرات در 

گفت وگو با روزنامه جوان باشد.
اگرچه پس از اظهارات ســیدمیثم سیدصالحی، 
مخابرات این اظهارات را براساس یک گفت وگوی 
دوستانه و غیررسمی دانست و آن را ناقص، مربوط 
به چند ماه پیش و نه برای انتشار در افکار عمومی 
اعلام کرد، اما اصل موضوع به قوت خود باقی ماند.

معاون فناوری مخابــرات در واقع همان نظراتی را 
اعلام کرده بود که برخی کارشناســان پیش از او 

اظهار کرده بودند.
او در بخشی از صحبت های خود گفته بود: »روز اول 
باید می گفتیم آقای وزیر شما بر چه مبنایی داری 
می گویی به 20میلیون پورت FTTH نیاز است؟ 
مبنای خودت را بگو. یا نمی دانی پورت چیســت 
یا نمی دانی 20میلیون چه مقدار است! کجای دنیا 
یک چنین سرویسی دارد؟! شــما دارید در مورد 
کشوری که کوچک تر از یکی از استان های کوچک 
ماست صحبت می کنی یا درباره کشور های صاحب 
فناوری صحبت می کنی؟ فرانسه ۶0میلیون پورت 
ADSL دارد، به سمت FTTH هم حرکت کرده  
است و 10تا 12درصد ســرویس FTTH دارد. ما 
کلًا با 10میلیون کاربر می خواهیم به 20میلیون 

FTTH برسیم.«
این در حالی است که نماینده تبریز هم به شکلی 
دیگر بر ایــن موضوع تأکید کرده و برای شــتاب 
بخشــی به حرکت کند این پروژه، طرح تاسیس 
صندوق تامین مالی پروژه فیبر نوری را درمان آن 

دانسته است.
میرتاج الدینی با اشــاره به اینکه ما تا سال 1403 
باید 20 میلیون مشترک خانگی را مشمول فیبر 
نوری کنیم، گفت: »در این طــرح، فیبر نوری تا 
در منازل و خانه ها کشیده می شــود. برای اینکه 
هر مشــترک از فیبر نوری برخوردار شود، به طور 
متوسط بین 3.5 میلیون تا 5میلیون تومان برای 
هر مشترک نیاز است که در مجموع بالغ بر ۷0 هزار 

میلیارد تومان اعتبار نیاز است.«
او با تأکید بر اینکه با حرکت لاک پشتی این روزها 
نمی توان به این هدف تعیین شــده دست یافت، 
هدف از ایجاد صندوق واحــد را جمع آوری منابع 

مالی و تخصیص دقیق آن اعلام کرد.

درحالی که فقط 9درصد از پروژه فیبر نوری طی حدود 10ماه محقق شده، مجلس با طرح تاسیس یک صندوق واحد درصدد 
تسریع آن است

چالش های ماسک با اپل
آنگونه که ماسک اعلام کرده، اپل تهدید کرده که 

توییتر را از اپ استور خود حذف خواهد کرد، اما دلیلش 
را به ما نمی گوید

چالش های ایلان ماسک از زمان در دست گرفتن مدیریت 
توییتر پایان ندارد. در تازه ترین اتفاق، ایلان ماسک مدعی 
شده که اپل آنها را تهدید به حذف اپلیکیشن توییتر از اپ 

استور کرده است.
به گزارش گاردین، ماسک همچنین گفت که شرکت اپل 
تبلیغات در توییتر را متوقف کرده اســت و بابت این کار 
نیز دلیلی ارائه نکرده است. ماســک روز دوشنبه در یک 
رشــته توییت از ممنوعیت احتمالی توییتر در اپ استور 
پرده برداری کرد. او نوشــت: اپل تهدید کــرده که توییتر 
را از اپ اســتور خود حذف خواهد کرد، اما دلیلش را به ما 
نمی گوید. به نظر می رسد ماسک تأیید می کند که تعدیل 

محتوای توییتر برای اپل یک مشکل است.

هشدار پیش از واقعه
حدود یک ماه پیش، رئیس سابق امنیت و اعتماد توییتر 
که پس از تصاحب توییتر توسط ماسک، استعفا داد، درباره 
اخراج فاجعه  بار این اپ از فروشــگاه های اپلیکیشن اپل و 
گوگل هشدار داده بود. یوئل راث در نیویورک تایمز نوشت 
که هرگونه اخراج از این فروشگاه های اپلیکیشن، دریافت 
خدمات توییتر را بــرای میلیاردها کاربر بالقوه، دشــوار 
می کند. دستورالعمل های اپلیکیشــن اپل به این ترتیب 
اســت که برنامه ها را به دلیل هرگونه محتوا یا رفتاری که 
خارج از خطوط قرمز آنهاست، رد می کند. در اوایل این ماه، 
فیل شیلر، مدیر اپ استور اپل، حساب توییتر خود را حذف 
کرد که بلافاصله این گمانه  زنی را به وجود آورد که روابط 
تجاری ماسک با یک توزیع  کننده اصلی اپلیکیشن توییتر 

در حال تیره شدن است.

شرکت ها در آن زمان گفتند که Parler، شبکه اجتماعی 
دست راستی که توسط رپر آمریکایی Ye خریداری شده 
بود، در سال2021 توســط اپل پس از به  روزرسانی محتوا 
توسط اپل بازسازی شد. یک ساعت قبل از افشای تهدید 
اپ استور، ماسک همچنین ادعا کرد که اپل بیشتر تبلیغات 
در توییتر را متوقف کرده اســت. او سپس مدیرعامل اپل، 
تیم کوک را در این توییت تگ کرد و از او پرســید: اینجا 
 چه خبر اســت. طبق گفته شــرکت ســنجش تبلیغات

Pathmatics، اپل بین 10 تــا 1۶نوامبر 131۶00دلار 
برای تبلیغات توییتر هزینه کرده اســت که این به نسبت 
هزینه 220۸00دلاری بیــن 1۶اکتبر تا 22اکتبر کاهش 
به حســاب می آید. ماســک همچنین روز پنجشــنبه در 
توییتی درباره هزینه 30درصدی که اپل از توسعه  دهندگان 
نرم  افزار برای خریدهای درون  برنامه  ای دریافت می کند، 
توییت کرد و ماسک با انتشار یک میم نشان داد که مایل 

است به جای پرداخت کمیسیون، به جنگ با اپل برود.
بســیاری از شــرکت هاي بزرگ، ازجمله جنرال موتورز 
و چیپوتل، هزینه هــای خود برای تبلیغــات در توییتررا 
متوقف کرده اند. موضع آنها با بازنگری ناموفق ســرویس 
راســتی  آزمایی توییتر، که منجر به راه انــدازی موجی از 
حســاب های جعلی در این پلتفرم شد، تقویت شده است. 
هفته گذشته ماســک یک عفو عمومی برای حساب های 
توییتر تعلیق شــده برای همیشــه اعلام کرد. این اقدام 
راه را برای بازگشــت چهره هایی مانند استیو بنن، مشاور 
ســابق دونالد ترامپ و کیتی هاپکینز، مفسر راست گرای 
بریتانیایــی هموار کرد. ماســک قبلا حســاب ترامپ را 
بازگردانده است، اگرچه رئیس جمهور سابق آمریکا از زمان 

بازگشت به توییتر هنوز از آن استفاده نکرده است.

تولید گوشی هوشمند
با توجه به اتفاقات اخیر، مالک جدید توییتر ادعا کرده است 
شاید روزی مجبور به تولید یک گوشــی جایگزین برای 
اندروید و آیفون شود. این ادعای ماسک با واکنش مثبت 
طرفدارانش روبه رو شــد، اما فعالان حوزه فناوری نسبت 
به گفته او تردید زیادی دارند. ایلان ماسک از زمان خرید 
توییتر، تغییرات زیادی در این شبکه اجتماعی ایجاد کرده 
است. اما تولید یک گوشــی هوشمند، شاید با چالش های 
زیادی روبه رو باشد. او تاکنون یک شرکت خودروسازی و 
یک شرکت فضایی تاسیس کرده است که نشان می دهد 
از عهده هرکاری بر می آید، پس ساخت گوشی همراه کار 
سختی برای او نیست. اما از آنجایی که هم اکنون مهم ترین 
سیســتم عامل های موجود در بازار به اندروید و Ios ختم 
می شود، ســاخت یک گوشــی متفاوت از این دو فضا کار 
چندان ساده ای به نظر نمی رسد. هم اکنون تمام برنامه های 
موجود در گوشــی ها روی این دو پلتفرم قابل نصب است 
و باتوجه به این موضوع، ماسک شــاید پس از توسعه یک 
گوشی در بازار فروش به مشکل برخورد کند. پیش از این 
شرکت های بزرگی همچون سامســونگ، مایکروسافت و 
آمازون در تلاش بودند تا انحصار اپل و گوگل را بشــکنند 
و در این مســیر تلاش ها وهزینه های زیادی هم کردند اما 
در نهایت با شکست روبه رو شدند. حالا کار بسیار سخت  تر 
است و برای اینکه یک پلتفرم در بازار موفق شود، به اپ  های 
زیاد با توسعه دهندگان باهوشــی نیاز دارد. ایلان ماسک 
به  راحتی می تواند یک گوشی جدید بسازد، یک سیستم  
عامل جدید مبتنــی بر اندروید معرفــی کند و حتی یک 
فروشگاه اپ توسعه دهد، اما نمی تواند به همین راحتی ها 
یک اکوسیســتم از اپ های باکیفیت و مناسب در اختیار 

کاربران قرار دهد.

اثرات خطرناک شیمی درمانی 
نوجوانان برای نسل های بعد 

تحقیقات دانشگاه ایالتی واشــنگتن نشان می دهد که یک 
داروی رایج شــیمی درمانــی می تواند به طــور ارثی برای 
کودکان و نوه های فردی که در نوجوانی مبتلا به ســرطان 
شده است، اثرات خطرناکی داشته باشد. به گزارش ساینس 
دیلی، این مطالعه نشان داد فرزندان و نوه های موش  های نری 
که داروی ایفوسفامید را در دوران نوجوانی دریافت کردند، 
با افزایش احتمال بروز بیماری روبه رو شــدند. درحالی که 
تحقیقات دیگر نشــان داده اســت که درمان های سرطان 
می تواند شــانس بیماران را برای ابتلا به بیماری در مراحل 
بعدی زندگی افزایش دهد، این یکی از نخســتین مطالعات 
شناخته شده است که نشــان می  دهد حساسیت می تواند 
به نسل ســوم فرزندان فرد منتقل شــود. مایکل اسکینر، 
زیست شــناس WSU می گوید: یافته ها حاکی از آن است 
که اگر بیمار شیمی  درمانی دریافت کند و بعدا صاحب فرزند 
شود، فرزندان و نوه هایش ممکن است به دلیل قرار گرفتن در 
معرض شیمی  درمانی، مستعد ابتلا به بیماری شوند. اسکینر 
تأکید کرد که این یافته ها نباید بیماران سرطانی را از انجام 
شیمی درمانی منصرف کند زیرا می تواند یک درمان بسیار 
مؤثر باشد. داروهای شیمی درمانی سلول های سرطانی را از 
بین می برند و از تکثیر آنها جلوگیری می کنند، اما عوارض 
جانبی زیادی دارند زیرا کل بدن ازجمله سیستم تولید مثل 
را تحت تأثیر قرار می دهند. با توجه به پیامدهای این مطالعه، 
محققان توصیه می کنند که بیماران سرطانی که قصد دارند 
بعدا بچه دار شــوند، اقدامات احتیاطی مانند منجمد کردن 
اسپرم یا تخمک قبل از انجام شــیمی درمانی انجام دهند. 
در این مطالعه، محققان مجموعه  ای از موش  های صحرایی 
نر جوان را به مدت3 روز در معرض ایفوســفامید قرار دادند. 
این موش  ها بعدا با موش  های ماده  ای که در معرض دارو قرار 
نگرفته بودند، جفت شدند. فرزندان حاصل دوباره با مجموعه 
دیگری از موش های صحرایی که در معرض آنها قرار نگرفته 

بودند، پرورش داده شدند. 

ســازمان زمین شناســی آمریــکا از فــوران 
»مائونــا لــوا« در هاوایــی، بزرگ تریــن 
آتشفشان فعال جهان برای اولین بار بعد 
از 38ســال خبــر داد. ایــن ســازمان اعلام 
کرد فوران از دهانه قله Mauna Loa آغاز 
شــده و گدازه ها از ســمت شــمال شــرقی 
آتشفشــان، معــروف بــه منطقــه ریفــت 
شمال شرقی در حال جاری شدن هستند.  
این سازمان افزود: باد می تواند خاکستر 
آتشفشانی و گاز را به سایر مناطق منتقل 
کنــد. توصیــه آژانــس در مــورد خاکســتر 
آتشفشــانی باعــث شــد خطــوط هوایــی 
Southwest 10 برای پروازهای بین هیلو 

و هونولولو در روز دوشنبه لغو شوند.
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سال

رگولاتــور داده هــای خصوصــی ایرلنــد 
جریمــه ای ۲۶۵ میلیــون یورویــی بــرای 
فیســبوک وضــع کــرده و بــه ایــن ترتیب 
مجموع جریمه های شرکت مادر آن)متا 
پلتفرمــز( بــه حــدود یــک میلیــارد یــورو 
می رسد. این جریمه مربوط به تحقیقی 
اســت که از سال گذشــته آغاز شــد و به 
کشف مجموعه ای از داده های خصوصی 
منجر شــد که بین می ۲۰۱8 تا ســپتامبر 
۲۰۱۹ میــلادی از فیســبوک جمــع آوری 
عرضــه  آنلایــن  فضــای  در  و   شــده 

شده بودند.

 ۲۶۵ 
میلیون یورو

ناسا با انتشار تصویری از ماه و زمین در 
کنار هم اعلام کرد که کپسول اوریون به 
دورترین نقطــه در مأموریــت آرتمیس۱ 
رســیده اســت. ایــن فضاپیمــا حــالا در 
فاصله ۲۰۰ هزار و 43۲ کیلومتری عکس 
بســیار زیبایــی را تهیه کــرده کــه زمین و 
مــاه را در کنــار هــم در یــک قــاب نشــان 

می دهد.

 ۲00 
هزار کیلومتر

دانش

عدد خبر

فناوری

قدرت گرافیکی بازی فیفا 23 
به نظر آنقدر خوب شده است 
که ده ها هــزار کاربر ویتنامی 
بــازی ویدئویی فیفــا 23را با 
پخش زنده رقابت های جام جهانی 2022قطر 
اشــتباه گرفتند. یک کانال یوتوبــی ظاهراً با 
اســتریم بازی های مختلف توانسته است به 
تعداد زیادی از مخاطبان این حس را القا کند 

که در حال تماشای جام جهانی هستند.
براساس گزارشــی که Vnexpress منتشر 
کرده در یکی از این اتفاق هــا این کانال بازی 

آلمان در برابر ژاپن را پخش کرده بود.
یکی از ترفندهای صاحب این کانال برای فریب 
کاربران، افزایش مدت زمــان بازی ها به اندازه 
یک مســابقه فوتبال واقعی، یعنی 90دقیقه 
بود. البته برخی از کاربران بعد از مدت کوتاهی 
متوجه شــدند که در حال تماشای بازی فیفا 
23هســتند و این موضوع را در بخش نظرات 
اعلام کردند. کاربران بسیاری هم اما فریب این 

کانال را خوردند.
طی سال های اخیر گرافیک بازی های ویدئویی 
به شدت بهبود پیدا کرده است. افزایش قدرت 
پردازنده گرافیکی کنســول های بازی یکی از 
مهم ترین دلایل این مسئله به حساب می آید که 

باعث شده دست برنامه نویس ها برای ساخت 
بازی های پیچیده باز باشد.

چند ماه پیش، ویدئوهایی از بازی شبیه ســاز 
جنگی ARMA 3 به جای ویدئوهای واقعی از 
جنگ اوکراین دست به دست شد. این اتفاقات 
نشان می دهد که بازی ها تا چه اندازه پیشرفت 

کرده و واقع گرایانه شده اند.
فیفا 23جدیدترین نســخه از بــازی فوتبال 
شــرکت EA Sports اســت. این نســخه 
همچنین آخرین نسخه ای است که با لایسنس 
فیفا منتشر شــده، یعنی این شرکت از سال 
آینده دیگر نمی تواند از عنوان فیفا اســتفاده 

کند.

آمارهاچهمیگویند؟
همزمان با کلید خوردن پروژه واگذاری 20میلیون پورت فیبر نــوری در 25بهمن 1400، وزارت 
ارتباطات و فناوری اطلاعات از راه اندازی وب سایتی خبر داد که لحظه به لحظه روند پیشرفت این 
پروژه را اعلام می کرد. اگرچه این وب سایت به طور لحظه ای آمار مربوطه را اعلام می کرد، اکنون 
تاریخ آخرین به روزرسانی آن مهرماه 1401درج شده است. با این حال، آمارهای وب سایت نشان 
می دهد که کل خانوارهای تحت پوشش طرح ملی فیبر نوری یک میلیون و 865هزار و 124کاربر 
است. همچنین، 2شاخص دیگر در این وب سایت مشاهده می شود؛ تعداد سرویس گیرنده)کاربر( و 
تعداد پورت منصوبه. اگرچه این وب سایت تعداد پورت منصوبه را یک میلیون و 693هزارو 819اعلام 
می کند، اما تعداد ســرویس گیرندگان یا همان کاربران که اکنون در حال استفاده از این سرویس 
هستند 365هزار و 329مشترک است. از سوی دیگر، از تعداد کل کاربران 199هزار و 480مشترک 

از FTTH و 165هزار و 849کاربر از سرویس VDSL استفاده می کنند.
همچنین از کل تعداد پورت های منصوبه، یک میلیون و 357هزار و 437پورت مربوط به سرویس 

FTTH و 334هزار و 382پورت مربوط به سرویس VDSL است.

مکث

اینترنت

گیم

اشتباه گرفتن بازی فیفا با پخش جام جهانی

شتاب دهی به حرکت کند فیبر نوری


